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یادداشت، اخبار و گزارش هایی از تازه های دانشگاه

انتخابات شوراهای صنفی در هاله ای از ابهام

فرار از قانون

 گزارش

ابهامات  دانشجویان درباره سهمیه 5 درصدی 
 صبح روز گذشته جمعی از پذیرفته شدگان آزمون کارشناسی ارشد در اعتراض به شیوه جدید اعمال سهمیه ۵ درصدی ایثارگران

 مقابل وزارت علوم، تحقیقات و فناوری تجمع کردند و خواستار اصلاح این قانون شدند

صبح روز گذشته جمعی از دانشجویان پذیرفته شده در 
آزمون کارشناسی ارشـــد سال 97 در مقابل وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری با در دســـت داشتن پلاکارد هایی به 
تغییر نســـبت ســـهمیه ها در دفترچه امسال این آزمون 

اعتراض کردند و خواستار اصلاح این قانون شدند. 

 دانشجویان چه می گویند؟ 
دانشجویان در این تجمع مدعی بودند در دفترچه امسال 
آزمون ارشد دو تغییر مهم ایجاد شده، اول اینکه براساس 
قانون، پنج درصد ظرفیت هر کدرشته محل به جانبازان 
زیر ۲۵ درصد و همسر و فرزندان آنان و »همسر و فرزندان 
رزمندگان با حداقـــل 6 ماه حضور داوطلبانه در جبهه« 
اختصاص دارد. )سهمیه ایثارگران پنج درصد ظرفیت( 
دوم اینکه طبق یک تبصره جدید در صورتی که سهمیه 
۲۵ درصدی ایثارگران توسط داوطلبان مشمول سهمیه 
فوق تکمیل نشود، ظرفیت خالی مانده، ابتدا به مشمولان 
ســـهمیه پنج درصدی ایثارگران که شرایط و حدنصاب 
لازم را داشـــته باشـــند، تخصیص یافته و اگر بازهم این 
ظرفیت خالی ماند، باقی مانده آن به داوطلبان سهمیه 
آزاد اختصاص می یابد. دانشـــجویان معترض می گویند 
براساس تبصره فوق، امسال در صورتی که دانشجویان 
نتوانند سهمیه ۲۵ درصدی را کسب کنند، این سهمیه 
به دانشجویان ایثارگر پنج درصدی می رسد یعنی عملا 
30 درصد از ســـهمیه های پذیرش در آزمون به ایثارگران 

اختصاص می یابد. 

 مسئولان چه می گویند؟ 
این تجمع در حالی برگزار شد که مسئولان آموزش عالی 
نسبت به این مساله اظهارات مختلفی دارند که اکثر آنها 
الـــزام به مصوبه مجلس را دلیل اصلی اجرای قانون 30 
درصدی عنوان می کنند. ابراهیم خدایی، رئیس سازمان 
سنجش آموزش کشور در گفت وگو با »ایسنا« می گوید: 
»براســـاس ماده 90 برنامه ششم توسعه، مجلس شورای 
اســـلامی سال گذشـــته پنج درصد ظرفیت پذیرش در 
دانشـــگاه ها را به فرزندان و همسران رزمندگان بالای 6 
ماه جبهه و همســـران و فرزندان ایثارگران زیر ۲۵ درصد 
جانبازی اعمال کرد، ضمن اینکه براساس این ماده اگر 
دانشـــجویان ایثارگر نتواننـــد ظرفیت ۲۵ درصدی را پر 
کنند، این ظرفیت به سهمیه پنج درصدی فرزندان ایثارگر 
برمی گردد.« او می گوید: »ماده 90 برنامه ششم توسعه 
چون اردیبهشت ســـال گذشته ابلاغ شد نتوانستیم در 
آزمون کارشناسی ارشـــد 96 اجرایی کنیم، اما در کنکور 
96 اجرایی شـــد و درنهایت با اعتراض داوطلبان مواجه 
شدیم.« خدایی با اینکه می گوید سازمان سنجش و وزارت 
علوم مخالف سهمیه های فوق برای ورود به دانشگاه ها 
هستند، ادامه می دهد: »خود مجلس باید در این زمینه 
تصمیم گیری کند. ما به عنوان دستگاه های اجرایی ملزم 

به اجرای قانون هستیم.«
از ســـوی دیگر وزارت بهداشـــت درخصوص مســـائل 
مرتبط با ســـهمیه های آزمون های ورودی رشـــته های 
تخصصی علوم پزشـــکی نیز اطلاعیه ای صادر کرد. در 

این اطلاعیه آمده اســـت: »با توجه به سوالات پیش آمده 
برای داوطلبان آزمون های وزارت بهداشت، درخصوص 
ســـهمیه پنج درصدی ایثارگران یادآور می شود براساس 
ماده 90 قانون برنامه پنج ســـاله ششم توسعه جمهوری 
اســـلامی ایران )مصوب ۱۴ اسفند 9۵ مجلس شورای 
اسلامی( سهمیه ورود با پنج درصد سهمیه اختصاصی 
بـــرای جانبازان زیـــر ۲۵ درصد و همســـران و فرزندان 
جانبازان زیر ۲۵ درصد و همســـران و فرزندان رزمندگان 
بـــا حداقل 6 ماه حضور داوطلبانه در جبهه، جهت اجرا 
در کلیه آزمون های ورودی ابلاغ شـــده اســـت. بنابراین 
وزارت بهداشـــت ملزم به تبعیت از این قانون است.« اما 
این اطلاعیه در ادامه تصریح می کند: »وزارت بهداشت 
تلاش هـــای خود را برای حفـــظ ظرفیت های آزاد انجام 

می دهد.« 

 این مصوبه چه می گوید؟ 
طبق مصوبه مجلس شورای اسلامی، در سال 9۵ سهمیه 
رزمندگان و ایثارگران به دو دســـته تقســـیم شده است؛ 
یک، ۲۵ درصد )۲۵ درصد ظرفیت هر کدرشـــته محل 
به »همســـر و فرزندان شـــهدا و مفقودالاثر«، »آزادگان و 
همســـر و فرزندان آنان«، »جانبازان ۲۵ درصد و بالاتر و 
همسر و فرزندان آنان« و رزمندگان( اختصاص دارد. دوم، 
پنج درصد )پنج درصد ظرفیت هر کدرشـــته محل نیز به 
جانبازان زیر ۲۵ درصد و همسر و فرزندان آنان« و »همسر 
و فرزندان رزمندگان با حداقل 6 ماه حضور داوطلبانه در 

جبهه«( اختصاص یافته است. 
رونـــد اجرای این قانون این روز هـــا با اعتراضاتی همراه 
است؛ در صورتی که سهمیه ۲۵ درصدی ایثارگران توسط 
داوطلبان مشمول سهمیه فوق تکمیل نشود، خالی مانده 
آن ابتدا به مشـــمولان سهمیه پنج درصدی ایثارگران که 
شرایط و حدنصاب لازم را داشته باشند، تخصیص یافته 
و اگـــر بازهم این ظرفیت خالـــی ماند، باقی مانده آن به 

داوطلبان سهمیه آزاد اختصاص می یابد. 
امـــا این مصوبه دارای یک تبصره قابل توجه اســـت که 
براســـاس قانون مذکور، حدنصاب نمره ایثارگران اعم از 
ایثارگران مشمول ظرفیت ۲۵ درصدی یا پنج درصدی، 
70 درصد نمره آخرین فرد پذیرفته شده در گزینش آزاد 
در هر کدرشته محل و حدنصاب نمره رزمندگان ۸0 درصد 
 نمره آخرین فرد پذیرفته شده در گزینش آزاد در هر کدرشته 

محل اســـت. محمدمهدی زاهدی، رئیس کمیســـیون 

آموزش مجلس شورای اسلامی چندی پیش درخصوص 
ماجرای سهمیه پنج درصدی ایثارگران گفته بود: »در این 
زمینه بحث ما فقط تراز علمی است و به هیچ عنوان قصد 
ایجاد محدودیت برای فرزندان عزیز ایثارگران وجود ندارد 
و آن محدودیتی که در رســـانه ها مطرح می شود درست 
نیست و سهمیه ها مانند قبل است و فقط نمره تراز علمی 

تغییر خواهد کرد.«
همه این اعتراضات و اظهارنظرها به نظر می رســـد یک 
نوع برداشت نادرست از مصوبه مجلس است، البته این 
موضوع منتقدان جدی ای نیز دارد. مخالفان ســـهمیه 
پنج درصدی می گویند این ســـهمیه اگر قرار اســـت در 
آزمون ها اعمال شـــود باید در ظرفیت مازاد سهمیه ۲۵ 
درصدی در نظر گرفته شـــود چـــون اجرای قانون فعلی 
در اصـــل باعث کاهش پنج درصـــدی ظرفیت آزاد و در 
کل کاهش 30 درصدی در هر کدرشته محل می شود. 

شـــورای صنفـــی،  
تشکلی دانشجویی 
اســـت کـــه حضور 
در  آن  فعالیـــت  و 
دانشـــگاه ها بیش 
از پیش احســـاس 
می شود؛ تشکلی که 
مطالبات صنفی دانشجویان را که کم هم نیست، 
پیگیری کند و زبان واسطه ای بین دانشجویان 
و مســـئولان باشـــد. این روزها براساس تقویم 
پیش بینی شـــده،  انتخابات شورای صنفی در 
اکثر دانشگاه ها برگزار شده است، اما سرنوشت 
نتایج انتخابات در برخی دانشـــگاه های بزرگ 
در هاله ای از ابهام قرار دارد. ماده ۱۵ آیین نامه 
شـــورای صنفی تصریح می کنـــد »انتخابات 
شـــورای صنفی با رای ۲۵ درصـــد کل آرا )کل 
دانشجویان واحد( رسمیت می یابد«، اما نگاهی 
به آمار شرکت کنندگان در برخی دانشگاه های 
بزرگ نشـــان می دهد این ماده رعایت نشده و 
شرکت کنندگان در انتخابات کمتر از واجدان 
شـــرایط بوده اند. با این حال برخی شوراهای 
صنفی با تفسیری از این قانون مدعی هستند »در 
صورت نرسیدن تعداد رای دهندگان به ۲۵ درصد 
واجدان شـــرایط، انتخابات به دور دوم کشیده 
می شود«؛ اما قانونگذار می گوید اگر ۲۵ درصد 
واجدان شرایط در انتخابات شرکت نکنند کل 
پروسه انتخابات باید از ابتدا آغاز شود. جالب تر 
اینکه برخی شـــوراهای صنفی این موضوع را 
»عدم همراهی دانشـــگاه و سنگ اندازی های 
صورت گرفته« می خوانند و به معترضان می تازند. 
پنجم خرداد بود که انتخابات شوراهای صنفی 
در ۲3 واحد دانشـــگاه تهران برگزار شـــد اما از 
۲3 واحد این دانشـــگاه تنها چهار واحد حائز 
شرایط قانونی از جهت تعداد شرکت کنندگان در 
انتخابات شدند، با این حال هیات اجرایی که از 
فعالان سابق شورای صنفی هستند، تلاش کردند 

انتخابات در دور دوم برگزار شود. 

 دانشگاه تهران:انتخابات 
در دانشکده فنی قانونی نبود 

حســـن بهنژاد، معاونت دانشجویی دانشگاه 

تهران در پاسخ به »فرهیختگان« می گوید: »ما 
طبق آیین نامه، انتخابات های دانشگاه اعم از 
شورای صنفی یا دیگر تشکل ها را برگزار می کنیم 
که آخرین آیین نامه توسط وزارت علوم تنظیم و 
به امضای وزیر علوم هم رســـیده و پس از آن به 
دانشگاه ها ابلاغ شـــده است. براساس آخرین 
آیین نامه، رسیدن به ۲۵ درصد آرا به تعداد کل 
دانشجویان هر واحد الزامی است و در حقیقت 
اگر این بند رعایت نشـــود یا اینکه اجرا نشود، 
انتخابات قانونی نبوده، درواقع ما با اســـتفاده 
از همین بند انتخابات های دیگر دانشکده ها 
را رسمی اعلام کرده ایم و از طرفی ۱۵ دانشکده 
دیگر به حدنصاب نرسیده اند که دانشکده فنی 

نیز جزء همان ۱۵ واحد تاییدنشده است.« 
او ادامه می دهد: »در حال حاضر طبق جلسه ای 
که روز گذشـــته در شورای نظارت تشکیل شد، 
دوستان بنا گذاشتند نفرات جدیدی را معرفی 
کنند تا پروسه انتخابات از اول طی شود و پس 
از تبلیغات و... دوباره انتخابات برگزار می شود.« 
معاون دانشجویی دانشـــگاه تهران با تشریح 
اینکه تفسیر کسانی که می گویند ۲۵ درصد از 
شرکت کنندگان در انتخابات حدنصاب و غلط 
است،  گفت: »۲۵ درصد از واجدان شرایط باید 
در انتخابات شـــرکت کنند یعنی به طور مثال 
انتخابات های کشوری ۸0 میلیون نفر جمعیت 
را در نظر می گیرند و از این تعداد 60 میلیون نفر 
واجد شرایط هســـتند و ۲۵ درصد این تعداد را 
واجد شرایط می دانند؛ در انتخابات دانشگاه هم 
همان طور است، مثلا در حال حاضر دانشکده 
فنی اگر ۱0 هزار دانشجو داشته باشد همه آنها 
واجد شرایط نیســـتند یعنی تعدادی میهمان 
یا مجازی هســـتند که واجدان شـــرایط یعنی 
دانشجوی روزانه و شـــبانه دانشگاه تهران که 

میهمان یا مجازی نباشند.« 
بهنژاد ادامه می دهـــد: »اینکه تعدادی عنوان 
کرده اند هیچ وقت این ۲۵ درصد به حدنصاب 
نمی رسد یک جمله اشـــتباه است، چراکه در 
چهار دانشـــکده دیگر دانشگاه تهران این ۲۵ 
درصد هم ملاک بوده، ما انتخابات شورای صنفی 
 آنهـــا را تایید کرده ایم پس ایـــن واژه هیچ وقت 

درست نیست.« 

او در پایان با اشـــاره به اینکه انتخابات شورای 
صنفی دانشـــکده فنی باید از اول پروسه اش 
طی شود، تاکید کرد: »ما طبق آیین نامه عمل 
می کنیم و به نظر می رسد راهی جز این نداریم.« 
تشکل های دانشـــجویی، بسیج دانشجویی و 
انجمن اســـلامی این دانشکده نیز می گویند 

انتخابات باید به صورت قانونی برگزار شود. 

 سخنگوی انجمن اسلامی:شورای صنفی 
نباید سیاسی باشد

انجمن اسلامی دانشـــجویان دانشکده  فنی 
دانشـــگاه تهران در اطلاعیه خود با رد هرگونه 
حمایت از اعضای سابق این شورا و لیست های 
موجود و دخالت در این انتخابات نوشـــته بود: 
»برگزاری انتخابات شورای صنفی طبق آیین نامه  
این نهـــاد، حق صریح تمام دانشـــجویان این 
دانشکده است و هرگونه کارشکنی در راستای 
این امر، چه از طرف دانشکده  فنی، چه از طرف 
دانشـــگاه تهران و چه از طرف افرادی که سابقه 
همکاری با برخی تشـــکل های سیاسی دارند، 

محکوم است.« 

اما شـــورای صنفی در واکنـــش به این بیانیه با 
اشـــاره به اینکه »سیســـتم اداری دانشگاه رای 
دانشجو را با ارائه  تفسیری غرض ورزانه از ماده  ۱9 
شیوه نامه  اجرایی انتخابات، به کناری می افکند« 
با انتقاد از انجمن اسلامی نوشته است: »انجمن 
اسلامی همچون جناح متبوعش در مناسبات 
قدرت )جناح اصلاحات( سیاست را انحصاری، 
غیرطبقاتی و در معنای ناقص »زدوخورد با دیگر 
جناح های قدرت« می فهمد. انجمن اسلامی، 
از سیاســـتی که خارج از چارچـــوب قدرت و از 
دل مواجهه  عملی افراد بـــا واقعیت تضادمند 
متولد می شـــود، هـــراس دارد، چراکه چنین 
سیاستی دوگانه های دگم موجود در مناسبات 
قـــدرت را )و بالطبع موجودیت خود انجمن را( 
در هم می شکند.« دراین باره کیا محمدصرفی، 
سخنگوی انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه 
تهران که خود دانشـــجوی دانشکده فنی نیز 
هست به »فرهیختگان« می گوید: »ما واضح در 
بیانیه ای که منتشـــر شد عنوان کردیم شورای 
صنفی دانشجویان باید یک نهاد کاملا مستقل 
باشد و برای اداره دانشگاه در دست دانشجویان 

قرار گرفته است و هدف کلی هم بررسی زیست 
دانشجویان و امکانات رفاهی و آموزشی است و 
بیانیه ما از آن جهت بود که مناقشه ای بین بسیج 
دانشجویی و شورای صنفی شکل گرفته بود که آیا 
شورای صنفی می تواند فعالیت سیاسی داشته 
باشـــد یا خیر که انجمن اسلامی دانشجویان 
دانشگاه تهران در بیانیه خود به صراحت اعلام 
کرد شورای صنفی دانشجویان به هیچ وجه نباید 
به فعالیت های سیاسی و جناحی گره بخورد و 
خود را درگیر مسائل غیردانشجویی و دانشگاهی 

کند.« 
او تاکید دارد: »چون بین دانشجویان یک دانشگاه 
دیدگاه های مختلفی وجود دارد، شورای صنفی 
باید به این دلیل از سیاسی کاری به دور باشد تا 
بتواند بدون غرض احقاق حقوق همه طیف های 
مختلف را انجام دهد و نباید جهان بینی مشخص 
سیاسی داشته باشد و طبق آیین نامه وزارت علوم 
هم وظیفه اصلی اش پیگیری مشکلات صنفی 

دانشجویان است.« 
صرفی افزود: »اینکه شورای صنفی تهمت هایی را 
به بسیج دانشجویی و انجمن اسلامی دانشکده 
فنی می زدند که شما به فلان باند وصل هستید 
و این شـــورای صنفی اســـت که مستقل بوده، 
خلاف واقع است. ما در بیانیه هم عنوان کردیم 
که این تهمت در فضای دانشجویی و دانشگاهی 
کاربرد ندارد و ما باید یک فضای رقابتی ســـالم 
ایجاد کنیم، اینکه عـــده ای دوباره تهمت زدند 
که انجمن اســـلامی لیست ارائه داده است هم 
خلاف واقع بوده، ما همان روز قبل از انتخابات 
هم بیانیه ای صادر و انتصاب هر لیســـتی را به 
خود تکذیب کردیم. ما طبق بررســـی آیین نامه 
به دو مفهوم رســـیدیم که باید در دوره اول ۲۵ 
درصد شـــرکت کننده وجود داشته باشد و دور 
دوم باید انتخابات برگزار شـــود و آن حدنصاب 
نباشـــد، بعضی ها می گویند باید انتخابات از 

ابتدا اجرا شود.« 
او در پایان تاکید کرد: »شورای صنفی یک نهاد 
مهم دانشجویی در دانشگاه است و باید هرچه 
ســـریع تر انتخابات آن برگزار و اعضا مشخص 
شوند، درواقع این آیین نامه آن قدر نامعلوم است 
که برای چنین شرایطی کاربرد ندارد و آیین نامه 

را بسیار مبهم می دانیم.« 

 بسیج دانشجویی:تشکیل شورای 
صنفی بهتر از نبودن آن است

بسیج دانشجویی دانشکده فنی در بیانیه ای که 
مورد اعتراض شـــورای صنفی واقع شد، نوشته 
اســـت: »موضع رسمی ما در بسیج فنی بر این 
است که تشکیل شدن شـــورای صنفی به هر 
صورت بهتر از تشکیل نشدن آن است؛ اما جدا 
نگران خسارت هایی هســـتیم که افراد نالایق 

می توانند به وجهه این شورا وارد کنند.« 
محمدحســـین گلیکانی، مســـئول بســـیج 
دانشجویی دانشکده فنی نیز به »فرهیختگان« 
دراین باره می گوید: »ادعایی کذب کرده بودند 
که بسیج دانشجویی می خواهد شورای صنفی 
را بگیـــرد و اعضای خـــودش را در آن وارد کند، 
ما این تهمت ها را در بیانیه ای پاســـخ دادیم؛  از 
سوی دیگر ماده ۱۵ آیین نامه به صراحت بیان 
می کند که ۲۵ درصد باید از واجدان شرایط در 
انتخابات شرکت کنند و این تصمیمی است که 
قبلا در وزارت علوم گرفته شده، اما اینکه دوستان 
در شـــورای فعلی و سابق نمی خواهند قانون را 

بپذیرند، موضوع جدیدی نیست.« 
علت انتشار این بیانیه هم انتشار ادعایی مبنی بر 
لغو شورای صنفی در دانشکده فنی بود که بسیج 
دانشجویی در واکنش و رد آن با این توضیح که 
»بسیج دانشـــجویی پایبند به عدم دخالت در 
نتیجه انتخابات شورای صنفی است و کاندیدا 
شدن داوطلبانه و شخصی یکی از اعضای فعال 
سابق این تشکل که آخرین مسئولیت رسمی اش 
در این تشکل به سال 9۲ برمی گردد به معنای 
ورود بسیج دانشجویی دانشکده فنی نیست«  
تصریح کرده بود: »اینکه از هشـــت هزار و۴00 
دانشجوی دانشـــکده فنی بیشترین اقبال به 
لیســـت ها تنهـــا ۴70 رای )به معنـــای اقبال 
پنج درصدی( است نشان از ناامیدی دانشجویان 
نسبت به سابقه فعالیت های این شورا دارد و قطعا 
متهم ردیف اول این اتفاق اعضای سال گذشته 
شورای صنفی هستند؛ کسانی که حتی از پس 
کسب این حداقل ها برنمی آیند چطور می توانند 

خود را نماینده دانشجویان بنامند؟«

۰۰:۰۰پایان غلط گیری۰۰:۰۰شروع غلط گیری۵۰:۱۷پایان صفحه آرایی۳۰:۱۷شروع صفحه آرایی
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با مصوبه حذف رشته های  ارشد دانشگاه های 
دستگاه های اجرایی موافق نیستم

 دفترچـه انتخـاب رشـته  کارشناسی ارشـد سـال تحصیلـی 97-98 

چندی پیـش در حالـی منتشـر شـد کـه حـذف بـدون اطـلاع قبلـی 

بسـیاری از رشـته های پرسـابقه دانشـگاهی، بسـیاری از داوطلبانـی 

را کـه حـدود یک سـال بـرای انتخـاب رشـته های مـورد علاقـه خـود و 

حضـور در دانشـگاه های خـاص برنامه ریـزی کـرده بودنـد، سـرگردان 

کرد؛ موضوعی که دیروز رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 

شـورای اسـلامی درباره آن سـخن گفت. به گفته او، احتمال این وجود 

دارد کـه یـک یـا دو رشـته از رشـته هایی کـه مسـتقیما در سـازمان 

صداوسـیما نیسـتند، بـه دفترچـه بازنگـردد امـا تمام رشـته هایی که 

مرتبط به حوزه صداوسـیما باشـند یا تاکنون بازگشـته اند یا در آینده 

بازمی گردنـد. محمدمهـدی زاهـدی در گفت وگـو بـا »ایسـکانیوز« 

در زمینـه آخریـن وضعیـت رشـته های حذف شـده کارشناسی ارشـد 

دانشـگاه های دسـتگاه های اجرایـی گفـت: »هفتـه گذشـته کـه ما از 

این موضوع مطلع شـدیم، پیگیری های لازم را در این راسـتا از طریق 

وزارت علـوم و سـازمان سـنجش انجـام دادیـم.« او ادامـه داد: »در 

ایـن زمینـه تجدیدنظرهـای لازم صـورت گرفـت و برخـی رشـته های 

صداوسـیما، قـوه قضائیـه و... کـه حـذف شـده بودنـد، بـه دفترچـه 

بازگشـته اند.« رئیس کمیسـیون آموزش و تحقیقات مجلس شـورای 

اسـلامی گفت: »این در حالی اسـت که در برخی از رشـته ها خارج از 

نهادهـا کاهـش ظرفیت های عجیبـی صورت گرفته بود، در این زمینه 

اطلاعات لازم به مسـئولان وزارت علوم به خصوص معاونت آموزشـی 

وزارتخانـه ارائـه و بنـا بـر آن شـد تا بررسـی های لازم صـورت گیرد. به 

احتمـال زیـاد تجدیدنظرهایـی نیز در این زمینه انجام خواهد شـد.« 

او اضافـه کـرد: »مسـئولان بایـد مطالعات لازم را در زمینه بازگشـت 

تعـداد رشـته هایی کـه قـرار اسـت بـه دفترچـه بازگردنـد، داشـته 

باشـند. احتمـال ایـن وجـود دارد کـه یـک یـا دو رشـته از رشـته هایی 

که مسـتقیما در سـازمان صداوسـیما نیسـتند، به دفترچه بازنگردند؛ 

اما تمام رشـته هایی که مرتبط به حوزه صداوسـیما باشـند یا تاکنون 

بازگشـته اند یـا در آینـده بازمی گردنـد.« 

 تقویم آموزشی ترم تابستانی رشته های 
علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی

هرکس اوقات فراغتش را به گونه ای پر می کند؛ برخی افراد با انجام 

کارهای عقب افتاده، برخی با تفریح و گردش و برخی دیگر هم با 

درس. فصل تابستان هم یکی از اصلی ترین اوقات فراغت است، فصلی 

که هم دانش آموزان در انتظار کنکور هستند و هم دانشجویان تلاش 

دارند از آن بیشترین بهره را ببرند. درواقع ترم تابستان یک فرصت 

است، فرصت یا میانبری که دانشجو را به اهداف و فارغ التحصیلی اش 

نزدیک می کند. اگر مدت زمان تحصیل دانشجو در دانشگاه های 

کشور کاهش پیدا کند، این کار هم به نفع دانشجو و هم به نفع 

دانشگاه است، زیرا دانشجو سریع تر فارغ التحصیل می شود و در 

نتیجه امکان پیدا کردن شغل مرتبط با رشته دانشگاهی برای او 

راحت تر مهیا می شود. بر همین اساس دانشگاه آزاد اسلامی با مهیا 

کردن شرایط و امکانات مناسب تلاش دارد دانشجویان خود را برای 

گذراندن ترم تابستان آماده کنند. روز پنجشنبه معاون آموزشی این 

دانشگاه، تقویم آموزشی ترم تابستان را برای رشته های غیرپزشکی 

ابلاغ کرد. دیروز هم معاون علوم پزشکی بخشنامه تقویم آموزشی 

ترم تابستانی 97 رشته های علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی را به 

واحدهای مجری رشته های علوم پزشکی ابلاغ کرد. براساس این 

بخشنامه که از سوی محسن نفر، معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد 

اسلامی ابلاغ شد عنوان شده است ثبت نام دوره تابستان از شانزدهم 

تا بیست ویکم تیر و کلاس های درسی نیز از 23 تیر تا اول شهریور 

)6 هفته آموزشی( بدون احتساب زمان ثبت نام و امتحانات است. 

همچنین در این بخشنامه تاکید شده است زمان برگزاری امتحانات 

از سوم تا هشتم شهریور برنامه ریزی شود. براساس بندهایی از این 

بخشنامه، تعداد کل ساعت های تدریس دروس نظری و عملی در دوره 

تابستان مشابه نیمسال های اول و دوم بوده و طی 6 هفته آموزشی 

اجرا می شود. واحدهای دانشگاهی موظفند درخصوص واحدهای 

درسی ارائه شده اطلاع رسانی لازم را انجام دهند و به گونه ای برای 

تشکیل 17 جلسه کلاس برنامه ریزی کنند که برای هر درس در هر 

هفته حداکثر سه جلسه در نظر گرفته شود.

 داوطلبان منتظر بازگشت رشته های 
جدید باشند

بـا توجـه بـه صـدور مجـوز رشـته های جدیـد بـرای برخـی از 

دانشـگاه ها و موسسـات آمـوزش عالـی، مهلـت انتخاب رشـته در 

آزمـون کارشناسی ارشـد 97 تـا سه شـنبه، 22 خـرداد 97 تمدیـد 

شـد. مهلت انتخـاب رشـته در آزمـون کارشناسی ارشـد سـال 97 

سـاعت 2۴ روز شـنبه، 19 خـرداد بـه پایـان می رسـید اما بـا توجه 

بـه صـدور مجـوز رشـته های جدید، مهلـت انتخاب رشـته تـا روز 

سه شـنبه، 22 خـرداد 97 تمدیـد شـد. بـا توجـه بـه صـدور مجـوز 

رشـته های جدید بـرای برخـی از دانشـگاه ها و موسسـات آموزش 

عالی توسـط دفتر گسـترش آموزش عالی، اصلاحیـه دوم دفترچه 

راهنمـای انتخـاب رشـته آزمـون کارشناسی ارشـد سـال 97 عصر 

دیروز از طریق پایگاه اطلاع رسـانی سـازمان سـنجش منتشر شد. 

داوطلبانی که تاکنون انتخاب رشـته نکرده انـد، می توانند با توجه 

بـه اصلاحیه های دفترچه نسـبت بـه انتخاب رشـته اقـدام کنند. 

همچنیـن داوطلبانـی که انتخاب رشـته کرده اند نیـز می توانند با 

توجـه به اصلاحیه های منتشرشـده، نسـبت بـه ویرایـش اطلاعات 

فرم انتخاب رشـته خود اقدام کنند. حسـین توکلی، مشـاور عالی 

سازمان سـنجش آموزش کشـور نیز در گفت وگو با »مهر« درباره 

آخریـن میزان انتخـاب رشـته داوطلبـان کنکور کارشناسی ارشـد 

97 گفـت: »تـا سـاعت 12 دیـروز 19 خـرداد 97، 21۰ هـزار و 12۴ 

داوطلـب انتخـاب رشـته کرده اند.« 

 کاهش تقاضای ایرانیان 
برای تحصیل در دانشگاه های آمریکا

بنیانگـذار پایـگاه اسـتنادی علـوم جهان اسـلام با بیان اینکه سـهم 

آمریـکا از بازار دانشـجویان خارجی کاهـش دارد، گفت: »تقاضای 

ورود ایرانیان برای تحصیل در دانشـگاه های این کشـور 18 درصد 

کاهـش یافتـه اسـت.« جعفر مهراد در گفت وگـو با »مهر« با بیان 

اینکـه بـرای بعضـی از دانشـجویان چینی علاقه منـد به تحصیل در 

آمریـکا محدودیـت صـدور ویـزا اعمال می شـود، گفـت: »تاکنون 

روال بـر ایـن بـود کـه ویزاهای دانشـجویان چینی پنج سـاله بود.« 

او افـزود: »دولـت ترامـپ بـرای تحصیـل دانشـجویان چینـی کـه 

در مقطـع تحصیـلات تکمیلـی دوسـت دارند در رشـته هایی مانند 

ربـات، هوافضـا و مصنوعـات فناوری هـای پیشـرفته تحصیل کنند 

ویـزای یک سـاله می دهد.« 

بنیانگـذار پایـگاه اسـتنادی علـوم جهـان اسـلام گفـت: »روشـن 

نیسـت کـه محدودیتهـای صـدور ویـزا یک نوع سیاسـت اسـت 

و دایـره عمـل آن چگونـه خواهـد بـود؛ اما آنچه مشـخص اسـت این 

اسـت کـه اعمـال محدودیـت در صـدور ویـزا بـرای دانشـجویان 

چینـی تاثیـرات منفـی در کالج هـا و دانشـگاه های آمریـکا به بـار 

خواهـد آورد.« مهـراد عنـوان کـرد: »چین بیشـترین دانشـجویان 

بین المللـی را بـه ایـالات متحـده می فرسـتد. تقریبـا یک سـوم 

دانشـجویان بین المللـی در دانشـگاه های آمریـکا مربـوط بـه 

کشـور چیـن اسـت.« او تاکیـد کـرد: »دانشـگاه های آمریـکا نیـز 

از نظر درآمد حاصل از شـهریه و از حیث اسـتعداد های آموزشـی 

به شـدت به دانشـجویان چینی وابسـته هستند.« بنیانگذار پایگاه 

اسـتنادی علـوم جهـان اسـلام گفـت: »نگرانی های فعلـی درمورد 

محدودیت های صدور ویزا برای دانشـجویان چینی، دانشـگاه های 

آمریـکا را از کاهـش تعـداد ثبت نام هـا سـخت آزرده کـرده اسـت، 

چراکـه میـزان آن از پاییـز 2۰16 تـا پاییـز 2۰17 میـلادی 2/2 درصد 

در سـطح کارشناسـی و 5/5 درصـد در مقطـع تحصیـلات تکمیلی 

گـزارش شـده اسـت. اکنـون سـهم آمریـکا از بـازار دانشـجویان 

بین المللـی رو بـه کاهـش اسـت.« 

لزوم ارتقای سطح زبان انگلیسی اعضای 
هیات علمی دانشگاه ها

عضـو کمیسـیون آمـوزش و تحقیقـات مجلـس تاکید کـرد: »برای 

حرکـت بـه سـمت بین المللی سـازی دانشـگاه ها باید ارتقای سـطح 

زبـان انگلیسـی اسـاتید مـورد توجـه قـرار گیـرد.« فرهـاد فلاحتی 

در گفت وگـو بـا »آنـا« درباره بین المللی سـازی دانشـگاه ها گفت: 

»بـرای بین المللی شـدن دانشـگاه ها و نظـام آمـوزش عالـی، برخی 

اقدامـات نظیـر برنامه های همکاری بین مرزی، جذب دانشـجویان 

بین المللـی، برگـزاری دوره های آموزشـی و اعطای مـدارک به زبان 

انگلیسـی در دسـتورکار کشـورها قـرار گرفتـه اسـت.« او افـزود: 

»همچنیـن موضوعاتـی نیـز از قبیـل بین المللی کـردن فرآیندهای 

آموزشـی و یادگیـری مـورد توجـه قـرار گرفتـه اسـت. در مجمـوع 

بین المللی شـدن بـه شـاخصی برای سـنجش کیفیت آمـوزش عالی 

در کشـورها بدل شـده اسـت.« عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 

مجلس ادامه داد: »برای حرکت به سـوی بین المللی شـدن آموزش 

عالـی بایـد ارتفای سـطح زبان انگلیسـی میان اعضـای هیات علمی 

و دانشـجویان مـورد توجـه قـرار گیـرد، چراکـه مهـارت تعامـلات 

نوشـتاری و گفتـاری بـه زبـان انگلیسـی نقش کلیـدی در برگزاری 

و موفقیـت دوره هـای بین المللـی و برنامه هـای تبادل دانشـجو ایفا 

می کنـد.« فلاحتـی ادامـه داد: »از دیگـر ابزارهـای موجـود بـرای 

بین المللی شـدن نظام هـای آمـوزش عالـی، می تـوان بـه برنامه های 

تبادل دانشـجو، اعضای هیات علمی و پژوهشـگر اشـاره کرد. یکی 

از الزامـات موفقیـت و افزایـش چنیـن برنامه هایی ایجاد و توسـعه 

افق های علمی دانشـگاهی مشـترک میان کشورهاسـت.« او تاکید 

کـرد: »بـرای نمونـه، توسـعه اقتصـادی پایـدار یـا کاهـش تصاعـد 

گازهـای گلخانـه ای و همچنیـن افزایـش مصـرف انرژی هـای سـبز 

ازجملـه اولویت هـای کشـورهای مختلـف در عرصه علـم و فناوری 

به شـمار می رود، بنابراین برای آنکه برنامه های مشـترک آکادمیک 

علمـی و پژوهشـی بـا ایـن کشـورها بتواند تعریف و عملیاتی شـود، 

کشـور مـا نیـز بایـد برنامه هـای همسـو با توسـعه پایـدار و افزایش 

کاربـرد انرژی هـای تجدیدپذیـر را افزایـش دهد.« 

 نیمکت خبر      

یزدان محمدی 
روزنامه نگار


